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 المستخلص

أدت زيادة انبعاثات ثاني أكسـيد الكربو  بسـبا الاطـال الصـااعي تلا م اقث ا ثار ال ـارة علا البيبةل وبالتالي 

يهدف هذه البحث تلا مقصــي تلا م اقث المطــكلة الاقتصــادية وماامي أثارها الســلبية علا التامية الاقتصــادية   

علا الان تاح التجاري   باءل التطور الماليل الاتـتممار ا جابي المبارـرلمأثير الامو الاقتصـاديل اتـته ا الكهر

عودية2COانبعاثات ثاني أكسـيد الكربو    وفي تـبي  محري الع قات لويلة ا ج    ( في المملكة العربية السـ

ذامي ل ترات الإبطـاء الموزعـة  البحـث عتمـد يبين المتغيراتل  ة الانحـدار الـ  Autoregressiveعلا ماهجيـ

Distributed Lag (ARDL)   ــ  الزماية ة   ال ترة ــ تـ ــترال لتحلي  بيانات السـ - 1980للتكام  المطـ

اج    2017 ةع ق ـالأظهرت نتـ ة ا جـ   ات التوازنيـ ة لويلـ ة تئصـــــاجيـ ة ذات معاويـ ة لرديـ بين وجود ع قـ

أكســيد الكربو  وبين ك  من الامو الاقتصــادي واتــته ا الكهرباء والإن تاح التجاريل وع قة انبعاثات ثاني  

هذا في  عكســية بين تنبعاثات ثاني أكســيد الكربو  وبين ك  من التطور المالي والاتــتممار ا جابي المبارــر 

  في ا ج  القصـيرل وت  ئين ام ـ  عدم وجود ع قة بين متغيرات البحث وبين انبعاثات ثاني أكسـيد الكربو

ســببية أئادية الامجاه من اتــته ا الكهرباء تلا التطور المالي ومن الان تاح التجاري تلا الكانت هااا ع قة  

وأوصـا البحث ب ـرورة التاويا الاقتصـادي لدعث التامية الاقتصـادية الطـاملةل   الاتـتممار ا جابي المبارـر

ثاني أكسـيد   انبعاثات الاعتراف بالتأثير السـلبي للكهرباء علا    ؛لية القيمةوذلك بدعث الاتـتممار في القطاعات عا

الكربو ل مما يسـتلزم وعـا تـياتـات للتررـيد واعتماد مقايات بديلة لتوليد الكهرباء؛ معزيز دور القطاا المالي 

ثاني أكســـيد الكربو ؛ جذلا الاتـــتممار ا جابي المبارـــر لتحســـين   انبعاثات لدعث أثره الإيجابي في ة ض 

تو  التقاي والمعرفي؛ والعم  علا معزيز الان تاح   لبي المسـ ات التي مقلأ مأثيره السـ ياتـ التجاري ووعـا السـ

 علا زيادة انبعاثات ثاني أكسيد الكربو  

  ARDLل التطور الماليل انبعاثات ثاني أكسيد الكربو ل الائتباس الحراريل الامو الاقتصادي الكلمات الدالة:
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The Economic Determinants of the Carbon Dioxide 

Emission in Saudi Arabia: The role and impact 

Amal Hassan Ahmed Almalki 

ABSTRACT 

The increase in carbon dioxide emissions due to industrial activity has exacerbated the harmful 

effects on the environment, which lead to an exacerbation of the economic problem and its growing 

negative effects on economic development. This study investigates the impact of economic 

growth, electricity consumption, financial development, foreign direct investment, and trade 

openness on the carbon dioxide (CO2) emissions in the Kingdom of Saudi Arabia. To explore the 

long-run relationships between the variables, the autoregressive distributed lag (ARDL) 

methodology, is employed to analyze time series data for the period 1980-2017. The long-term 

equilibrium relationship’s results indicate that there is a significant positive relationship between 

carbon dioxide emissions and each of economic growth, electricity consumption and commercial 

openness. An inverse relationship between emissions and both financial development and foreign 

direct investment is exested. This is while there was no relationship between the study variables 

and the carbon dioxide emissions in the short term, although there is a unidirectional causality 

from electricity consumption to financial development and from commercial openness to foreign 

direct investment. Therefore, The study recommended the necessity of economic diversification 

to support comprehensive economic development, by supporting investment in high-value sectors; 

Recognizing the negative impact of electricity consumption on emissions, which entails 

developing rationalization policies and adopting alternative technologies for electric power 

generation; Enhancing the role of the financial sector to make its positive impact more effective; 

Attracting foreign investment to improve the technical and knowledge level; and enhancing trade 

openness and develop policies to reduce the negative impact on increasing carbon dioxide 

emissions. 

Keywords: Carbon dioxide emissions, global warming, economic growth, Financial Development, ARDL. 

 

 


